

The Holocaust and Fundamental Rights. Case studies for reflections on the work of officials



Report by the Generalkommissar für Verwaltung und Justiz, 5 September 1941, about the result of the registration in the Netherlands.

Vereneithico Der Reichskommissar für die besetzten niederländischen Den Haag, den 5.9.1941. Gebiete Der Generalkommissar für Verwaltung und Justiz. Z.12313 Ve/41. An den Herrn Generalkommissar für Finanz und Wirtschaft, Alexanderstr.25. ł Die Durchführung der Verordnung Nr.6/41 des Herrn Reichskommissars ist so gut wie abgeschlossen. Das bei der Rijksinspectie van de Bevolkingsregisters in Den Haag, Scheveningscheweg 17, eingerichtete Zentralregister aller Personen jüdischen Blutes und gemischt jüdischen Blutes in den Niederlanden zählte Bau zthe Stichtag des 27.8.41 160.820 Einzeleintragungen. BI Davon sind Juden 140.552 Bö Halbjuden (G I) 14.549 Bo Ea Vierteljuden (G II) 5.719. Ca Eine wesentliche Änderung dieser Gesamtzahl 1.1 der Meldepflichtigen ist nicht mehr zu erwarten. Das 5.2 Zentralregister verändert sich in Zukunft lediglich E.G 3 durch Abgänge infolge Tod und Auswanderung, oder schließlich infolge Berichtigung auf Grund eines Berichtigungs-3 -verfahrens, auf der anderen Seite auf Grund von Nachwuchs, Einwanderung oder Entscheidung, sei es nach Antrag oder 1.1 91 Q auf Grund eines Strafurteils. Für die Beurteilung des Ergebnisses der in der Verordnung statuierten Anmeldeverpflichtung, aber auch für die Frage, wie groß die Zahl der Juden und der judischen Mischlinge in den besetzten niederländischen Gebieten ist, darf von den jetzt ermittelten Ergebnissen ausgegangen werden. 5 Anlagen.

-/-

Das hervorstechendste und bemerkenswerteste Ergebnis der mit der Verordnung Nr.6/41 vorgenommenen Zählung und registermäßigen Erfassung der Juden und der jüdischen Mischlinge ist ohne Zweifel neben der zunächst unerwarteten, verhältnismäßig niedrigen Gesamtzahl die geringe Zahl der Mischlinge.

Die Vermischung der Juden mit der niederländischen Bevölkerung ist mit 19.828 Mischlingen beider Kategorien auf 139.787 Juden gering. Nur 14.2 % aller gemeldeten Personen sind Mischlinge. Die jüdischen Mischlinge in den Niederlanden machen nur etwa 0.2 % der Gesamtbevölkerung von rund 9 Millionen aus. Die Vermischung ist sehr viel geringer als im Deutschen Reich.

Mit dem Zentralregister der Juden und jüdischen Mischlinge bei der Rijksinspectie van de Bevolkingsregisters in Den Haag ist nunmehr ein Jastrument und eine zentrale Auskunftsstelle für alle Zweige der Verwaltung, Polizei und Rechtsprechung geschaffen, dessen Benutzung ich in allen einschlägigen Fällen empfehle, aber auch erbitten darf. Die Registereintragungen dieser niederländischen Dienststelle beruhen durchaus nicht nur auf den Angaben der meldepflichtigen Personen, sondern verarbeiten auch alle über das Ministerialreferat Jnnere Verwaltung getroffenen Entscheidungen in Zweifelsfällen, Insbesondere führt das genannte Register in einer Liste auch die Fälle, in denen nach eingehender Prüfung, sei es auf Antrag der Betroffenen oder auf Antrag von antswegen, eine Meldepflicht verneint wurde. Das Zentralregister, daneben nur notfalls das Ministerialreferat Jnnere Verwaltung, kann im Einzelfalle über die Meldepflicht und den Umfang der Meldepflicht jeder Person ebenso Auskunft geben, wie über die auf Grund einer Meldung im Register eingetragenen Einzelheiten.

Dor enge organisatorische Anschluß des Zentralregisters an die Bevolkingsboekhouding (Bevölborungsbuchhaltung) in den Niederlanden sichert eine schnelle Erfassung aller eintretenden Änderungen (z.B. Wohnungsänderungen) und verbürgt so, daß die Registereintragungen laufend ein aktuelles Bild im Einzelfall und für statistische Zwecke vermitteln.

gez. Wimmer.

Source: Nederlands Instituut voor Oorlogsdocumentatie, 20, 1260, 77, 1260.

Beglaubigt: MMMMMM Reg.Sekretärin.

.

Translation:

The Reich Commissioner for the Occupied Dutch Territories The General Commissioner for Administration and Justice The Hague, 5.9.1941 Z. 12313 Ve/41.

То

The General Commissioner for Finance and the Economy <u>Alexanderstr. 25</u>

The implementation of Order No. 6/41 of the Reich Commissioner is as good as complete.

On the deadline of 27 August 1941, the central register of all persons of Jewish blood and mixed Jewish blood in the Netherlands held by the Reich Inspectorate of the Population Register at The Hague, Scheveningscheweg 17, contained:

160,820 individual entries.Of which:140,552 Jews

14,549 half-Jews (G I)

5,719 quarter-Jews (G II)

We no longer expect any significant changes to the total number of those required to register. The central register will in future only change as a result of departures resulting from death and emigration, or lastly as a result of correction arising from a rectification procedure, and on the other hand on grounds of birth, immigration or a ruling, whether on application or as a result of a punitive sentence.

The results now collected can be used to assess the outcome of the compulsory registration laid down in the order, as well as for the question of the number of Jews and persons of mixed Jewish blood in the Occupied Dutch Territories.

The most striking and remarkable result of the census and recorded register of Jews and persons of mixed Jewish blood undertaken under Order No. 6/41 is without doubt, besides the initially unexpected relatively low total number, the low number of partial Jews.

Interbreeding between Jews and the Dutch population is low with 19,828 Mischlings of both categories for 139,787 Jews. Only 14.2% of all those who registered are Mischlings. Mischlings make up only about 0.2% of the total population of the Netherlands of around 9 million. There is far less interbreeding than in the German Reich.

With the central register of Jews and persons of mixed Jewish blood held by the Reich Inspectorate of the Population Register in The Hague, we have now created a tool and a central information point for all branches of the administration, polices and judiciary, which I not only recommend but also ask you to use in all relevant cases. The registry entries made by these Dutch authorities do not simply rely on the information given by those required to register, but also include all the decisions made via the Ministerial Department for Internal Administration in dubious cases. It is particularly notable that the said register includes a list of cases in which, after extensive investigation, whether on application from the affected parties or on application from administrative channels, compulsory registration was rejected. The central register can be consulted in individual cases, as can, in case of necessity only, the Ministerial Department for Internal Administration, for details of the obligation to register and the extent to which each person was required to register, as well as for the details recorded at the time of registration.

The organisation of the central register is closely integrated with that of the Bevolkingsboekhouding (population bookkeeping) in the Netherlands, which enables the rapid logging of any alterations that may arise (e.g. change of address) and thus guarantees that the registry entries will continue to provide an up-to-date picture of individual cases and for statistical purposes.

Signed Wimmer

Authenticated: Government Secretary



Source: <u>http://learning-from-history.de/Online-Lernen/Online-Module/all</u> Module: The Dutch peoples registration office

